



Misión Permanente de Chile
ante las Naciones Unidas

**PRESIDENCIA
PRO TEMPORE**



67 Período Ordinario de Sesiones de la Asamblea General de las Naciones Unidas

**INTERVENCION DE LA REPRESENTACION PERMANENTE DE CHILE ANTE LAS
NACIONES UNIDAS A NOMBRE DE LA COMUNIDAD DE ESTADOS
LATINOAMERICANOS Y CARIBEÑOS, CELAC**

Tema 82

**Informe del Comité Especial de la Carta de las Naciones Unidas y el Fortalecimiento del
papel de la Organización**

Nueva York, 11 de octubre de 2012
-Cotejar con texto leído-

67th Sessions of the General Assembly of the United Nations

**STATEMENT OF THE PERMANENT MISSION OF CHILE TO THE UNITED
NATIONS ON BEHALF OF THE COMMUNITY OF LATIN AMERICAN AND
CARIBBEAN STATES, CELAC**

Item 82

**Report of the Special Committee on the Charter of the United Nations and the
Strengthening of the Role of the Organization**

New York, October 11, 2012
-Please check against delivery-

Señor Presidente,

Tengo el honor de intervenir a nombre de la Comunidad de Estados Latinoamericanos y Caribeños (CELAC)

CELAC reitera considera que la plena implementación del mandato del Comité Especial depende de la voluntad política de los Estados Miembros, así como de la total implementación y optimización de sus métodos de trabajo. Para ello, y dada la importante función del Comité, es imperativo que los Estados Miembros realicemos genuinos esfuerzos para configurar una agenda temática sólida, sobre todo en materia de contenidos, que se base en la identificación de nuevos temas y en el estudio de los existentes y que permita, al mismo tiempo, un uso óptimo de los recursos asignados al Comité por la Asamblea General.

Señor Presidente,

CELAC reitera la importancia de la obligación de solucionar las controversias por medios pacíficos. En la última sesión del Comité de la Carta, la cuestión de la solución pacífica de las controversias tuvo un lugar prominente gracias a la iniciativa de Filipinas relativa al 30º aniversario de la Declaración de Manila, aprobada por la Resolución 37/10 de la Asamblea General. La Declaración de Manila, que data de 1982, es el primer documento sustantivo adoptado sobre la base de una recomendación del Comité de la Carta. CELAC apoya la adopción, por la Asamblea General, de la resolución conmemorativa de dicho aniversario tal como lo recomendara el Comité, y recuerda, como lo reconocieron las delegaciones en el Comité de la Carta, que la Carta de las Naciones Unidas provee el marco básico de la obligación a que nos referimos, y que también corresponde tener en cuenta las resoluciones pertinentes de la Asamblea General.

CELAC también reitera su firme convicción de que la legitimidad en el uso de regímenes de sanciones es fundamental para su efectividad y contribuye, al mismo tiempo, al mantenimiento de la paz y seguridad internacionales. Para ello, las sanciones deben ser impuestas y aplicadas de conformidad con la Carta y con las demás normas aplicables del derecho internacional, en particular todas aquellas relacionadas con los derechos humanos. En su 64ª sesión, la Asamblea General tomó nota, a recomendación de este Comité, del documento "Introducción y aplicación de sanciones impuestas por las Naciones Unidas", y que obra como anexo a la Resolución 64/115. CELAC reitera la relevancia de dicho documento y exhorta al Consejo de Seguridad a tenerlo en cuenta a sus métodos de trabajo. Es importante asimismo que el Comité Especial continúe con el examen de todos los temas relacionados con cuestiones de mantenimiento de la paz y seguridad internacionales en todos sus aspectos para fortalecer el papel de las Naciones Unidas.

Igualmente, y en línea con lo señalado por la Resolución 66/101 de la Asamblea General, nos parece prioritario continuar con el examen de la cuestión de aplicación de las disposiciones de la Carta sobre la asistencia a terceros Estados afectados por la aplicación de sanciones conforme al Capítulo VII, y las propuestas que existen en esta materia. El hecho de que ningún Estado haya requerido asistencia en este sentido no significa que el tema deba ser descontinuado en la Agenda del Comité, puesto que su naturaleza es preventiva.

También tomamos nota que el Consejo de Seguridad en la mayoría de los casos ha decidido prever excepciones que permiten señalar su intención de autorizar el acceso a fondos congelados para diversos gastos básicos y extraordinarios.

CELAC destaca nuevamente el reconocimiento efectuado en el último Informe del Secretario General (A/66/213) acerca de que la Asamblea General y el Consejo Económico y Social han seguido desempeñando sus respectivas funciones en la movilización y vigilancia, según proceda, de la asistencia económica suministrada por la comunidad internacional y el sistema de las Naciones Unidas a terceros Estados afectados por la aplicación de sanciones. Igualmente, debe destacarse en esta materia el trabajo de las dependencias competentes de la Secretaría, las que han mantenido su capacidad para vigilar y evaluar la información sobre los problemas económicos y sociales que afrontan ciertos Estados como consecuencia de la aplicación de sanciones, para ofrecer soluciones y para evaluar las solicitudes formuladas al Consejo de Seguridad por esos terceros Estados en virtud de lo dispuesto en el Artículo 50 de la Carta.

Lo mismo, corresponde señalar respecto de las dependencias competentes de la Secretaría, en lo relativo a reunir y coordinar información sobre los problemas económicos especiales que afronten terceros Estados como consecuencia de la aplicación de sanciones y para evaluar los llamados al Consejo de Seguridad que se hagan en virtud de lo dispuesto en el Artículo 50 de la Carta de las Naciones Unidas.

Señor Presidente,

CELAC reconoce igualmente la valiosa contribución al derecho internacional y a la memoria institucional del sistema internacional que se efectúa a través del Repertorio de la Práctica de las Naciones Unidas y del Repertorio de la Práctica del Consejo de Seguridad. También queremos reconocer el trabajo del Secretariado en la actualización de estos importantes documentos, así como los esfuerzos y el progreso por lo que respecta la incorporación de los volúmenes del Repertorio a la página de Internet de las Naciones Unidas.

CELAC aprecia el progreso efectuado en los últimos años en lo relativo al desfasaje del Repertorio de la Práctica de los Órganos de las Naciones Unidas y el Repertorio de la Práctica del Consejo de Seguridad y llama a continuar incrementando estos esfuerzos en la materia y poner fin al desfase en la materia. Agradecemos, por otra parte, a los Estados miembros que han contribuido al fondo voluntario.

Señor Presidente,

Tomamos nota una vez más que el desafío que enfrentamos consiste en revitalizar la labor del Comité Especial y permitirle ejercer su mandato como órgano eficiente en la maquinaria de la Asamblea General y, al hacerlo, realizar una valiosa contribución a la revitalización del órgano más importante de la Carta.

CELAC atribuye especial importancia a la labor del Comité Especial de la Carta de las Naciones Unidas y del Fortalecimiento del Papel de la Organización. Al Comité, la Resolución 3499 (XXX) le confió, *inter alia*, el examen de las sugerencias y propuestas de los Estados relativas a la Carta de las Naciones Unidas, al fortalecimiento de la Organización, y las tendientes a incrementar su capacidad en aras de lograr sus propósitos, bien pudiera cumplir la labor de examinar, cuando expresamente así se lo solicite la Asamblea General, los aspectos jurídicos de las reformas ya

decididas por ese órgano, con miras a recomendar las adecuaciones de la Carta de las Naciones Unidas a esas decisiones.

CELAC se complace por el trabajo realizado durante la última sesión del Comité Especial de la Carta y reitera el compromiso de los miembros de CELAC con la labor de este importante Comité. Seguiremos trabajando y contribuyendo en el debate sustantivo de todas las propuestas contenidas en la agenda del Comité e invitamos a todos los Estados a que contribuyan con la labor del Comité Especial, en cumplimiento del mandato otorgado por la Asamblea General de las Naciones Unidas. Asimismo, recordamos la introducción de un nuevo documento de trabajo por parte de la República Bolivariana de Venezuela, que se ha venido discutiendo en el Grupo de Trabajo.

No obstante, CELAC está consciente que el trabajo de los últimos períodos de sesiones del Comité Especial y lo magro de los resultados concretos, nos invitan a reflexionar sobre la necesidad de adoptar mejores enfoques para incrementar la eficiencia de su labor. Debemos considerar opciones para hacer más eficientes los métodos de trabajo del Comité.

Llamamos la atención sobre estas materias y deseamos compartir estas reflexiones con los miembros del Comité, inspirados por nuestro genuino interés en fortalecer su agenda substantiva y teniendo en cuenta nuestra responsabilidad de asegurar el uso más eficiente de los recursos de las Naciones Unidas.

Muchas gracias.

Mr. President,

I have the honour to speak on behalf of the Community of Latin-American and Caribbean States (CELAC).

CELAC reiterates that to fully fulfill the mandate of the Special Committee we depend on the political will of the Member States and on the full implementation and optimization of its methods of work. For that purpose, given the important functions of the Committee, it is imperative that Member States make genuine efforts through the configuration of a solid (contents wise) thematic agenda, based on the new identified subjects and in the study of its current subjects, that would allow, at the same time for an optimum use of the resources assigned to the Committee by the General Assembly.

Mr. President,

CELAC reiterates the importance of the obligation to settle disputes by peaceful means. At the last session of the Special Committee, the question of the peaceful settlement of disputes had a prominent consideration thanks to the initiative of the Philippines related to the 30th anniversary of the Manila Declaration, approved by General Assembly Resolution 37/10. The 1982 Manila Declaration is the first substantive document adopted on the basis of a recommendation of the Special Committee. CELAC supports the adoption by the General Assembly of the draft commemorative resolution recommended by the Special Committee, and recalls –as recognized by delegations at the Special Committee- that the Charter of the United Nations provides the basic framework of the obligation to settle disputes by peaceful means. It is also important to take into account the relevant resolutions of the General Assembly.

CELAC also reiterates its firm conviction that legitimacy in the use of sanctions is crucial and essential for being effective and contributes, at the same time, to maintain international peace and security. Thus, sanctions must be imposed and applied in conformity with the Charter and with other relevant norms of international law, in particular those related to human rights. At its 64th session, the General Assembly took note –at the recommendation of this Committee- of the document “Introduction and Implementation of Sanctions Imposed by the United Nations” annexed to Resolution 64/115. CELAC reiterates the relevance of that document and calls upon the Security Council to take into account in this methods of work. We also underline the importance that Committee continues to examine all issues related to the maintenance of international peace and security so as to strengthen the role of the United Nations.

Likewise, and in line with Resolution 66/101, we believe it is necessary to continue to consider the question of the application of the provisions of the Charter on the assistance to third States affected by the application of sanctions under Chapter VII, and the proposals made. The fact that no State has requested this kind of assistance does not entail that the issue should be discontinued from the Special Committee’s agenda, as it is an issue of a preventive nature.

We also take note the Security Council, in most of the cases, has decided to adopt exceptions by which States can request an authorization of access to frozen funds for a variety of basic and extraordinary expenses.

CELAC underlines the recognition contained in the last report of the Secretary General (A/66/213) according to which the General Assembly and the Economic and Social Council have continued to play their respective roles in the area of mobilizing and monitoring, as appropriate, the economic assistance provided by the international community and the United Nations system, to third states affected by the application of sanctions. It should also be highlighted in this regard, the work done by the competent units of the Secretariat, who have been able to continue monitoring and evaluating the information related to the economic and social problems faced by some states as a consequence of the application of sanctions, in order to offer solutions and to evaluate the requests made by third states to the Security Council under the provision of Article 50 of the Charter.

We are of the same view with respect to the competent units within the Secretariat related to compile and evaluate information pertaining to any special economic problems in third States arising from the application of sanctions and to evaluate any appeals to the Security Council made under the provisions of Article 50 of the Charter of the United Nations.

Mr. President,

CELAC recognizes likewise the notable contribution of the Repertory of Practice of the United Nations and to the Repertoire of the Practice of the Security Council to international law and to the international system. Also, we want to once again recognize the work of the Secretariat in updating these important documents as well as the efforts and progress achieved regarding the incorporation of the Repertory volumes into the United Nations website.

CELAC appreciates the progress made in the last years regarding the backlog of the Repertory of the Practice of the Security Council and the Organs of the UN, and encourages the increase in efforts in this regards with a view to end the existing gap. On the other hand, we are grateful to those Member States that have contributed to the Trust Fund.

We take note once again that the challenge we have in front of us is to reinvigorate the work of the Special Committee, and enable it to exercise its mandate as an efficient organ of the machinery of the General Assembly and, while doing so, make a valuable contribution to the revitalization of the most important organ in the Charter.

CELAC attaches particular importance to the work of the Special Committee on the Charter of the United Nations and on the Strengthening of the Role of the Organization. The Committee, to which the Resolution 3499 (XXX), entrusted *inter alia*, to examine the suggestions and proposals of the States regarding the Charter of the United Nations, the strengthening of the role of the organization, and those aimed at enhancing its capacity in order to achieve its purposes, could carry out the task of examining, if the General Assembly explicitly so requests, the legal aspects of the reforms already decided by this organ, with a view to recommend the modifications of the UN Charter in accordance with such decisions.

CELAC is pleased with the work done at the last session of the Special Committee, and will continue to work and to contribute to the substantive debate of all the proposals under the Agenda of the Committee. We encourage all Member States to contribute to the work of the Special Committee, pursuant to the mandate given by the General Assembly of United Nations. Likewise, we would like to recall the introduction of a new working paper by the Bolivarian Republic of Venezuela.

Nevertheless, CELAC, aware of the modest concrete results last sessions of the Special Committee, believes there is the need to adopt better approaches to enhance the efficiency of its work. We reiterate that we need to consider options to make the Committee's working methods more efficient.

We call the attention of Member States on these issues. We share these reflections with other Member States, inspired by our genuine interest in strengthening the substantive Agenda of the Special Committee and our responsibility of ensuring the most efficient use of the resources of the United Nations.

Thank you.